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Kardiológusok tudományos ülése 
Szerdán Balatonfüreden indokolja. Az utóbbi évtized- rekkel, illetve próbálkoznak 

megkezdődött a magyar kar- ben az ischaemiás meg be te- a koszorúérben levő vérrög 
dialógusok tudományos, ülé- gedések okozta halálozások feloldásával, 
se. amelyen tíz ország orvo- száma tíz országban nőtt, cs . . . . . . 
sai vesznek részt. Csehszlo- Magyarország, sajnos, ezek ,.,A tanacskozás megnyitó 
vákia és a Német Demok- közé tartozik. Az ischaemiás / e s e n ramutattax a i r a 
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rattkus Koztarsasag tarsszer- szivbetegseg a koszorúér el-
vezete hivatalos delegáció- meszesedésének a következ-
val képviselteti magát. ménve, velejárója a hiányo« 

Dr. Böszörményi Ernőnekvérellátás. Diagnózisa az 
a Balatonfüredi Állami Szív- utóbbi években jelentősen 
kórház főigazgató főorvosa- fejlődött hazánkban is, egy-
nak köszöntő szavai után dr. re szélesebb körben alkal-
Kerkovils Gyula, a Magyar mázzák a koronaér-feltölté-
Kardiológusok Társaságának se§ vizsgálatot, amely egy-
elnöke megnyitotta a r.á- értelműen megmutatja, hol 
romnapos tudományos esz- találhatók a koronaér elszű-
mecserét, amelynek fő té- külései. Magyarországon is 
mája az ischaemias — a egyre inkább alkalmazzák a totta Fergus McArtneyt, a 
hiányos vérellátáson alapú- koszorúér-megbetegedé- londoni Gyermekkardiológiai 
ló — szívbetegségek diagnó- sek kezelésének újabb tech- Intézet professzorát és Fritz 
zisa, kezelése. E téma ma- nikai módszereit, igy meg- Sebening professzort, a 
gyarországj széles körű kísérlik a szűkült koronaér müncheni Szív- és Érsebé-
elemzését több tényező is tágítását ballonvégű katéte- szeti Klinika igazgatóját. 

Lehet százezerrel több? 
Gyártmányfejlesztés a szegedi cipészek szövetkezetében 

Üzemet építenek Bordányban 

hogy a szívkoszorúér-beteg-
ségek gyógyításához nem 
elegendő csupán az orvos. A 
megelőzéshez széles körű 
társadalmi összefogásra is 
szükség lenne, amelynek so-
rán igyekezni kell az étkezé-
si szokásokat, az életmódot 
megváltoztatni. 

A nyitó ülésén a Magyar 
Kardiológusok Társasága 
tiszteletbeli tagiává válasz-

A szegedi Április 4. Ci-
pőipari Szövetkezet vezetői 
és tagjai azt tervezik, hogy 
ebben az esztendőben 100 
ezer párral több cipót ké-
szítenek, mint tavaly, vagy-
is összesen 300 ezer párat. 
Gyártmányaik összetétele is 
jelentősen megváltozik: a 
szegedi szövetkezetben csak 
férfi lábbeliket gyártottak 
korábban. Most viszont egy-
re több a gyermekszandál, 
könnyű, vászon felsőrészes 
női topánka, házicipő. Far-
kas Imre elnöktől érdeklőd-
tünk. hogy mire alapozzák 
E jelentós termelésnöveke-
dést. 

Elmondta, hogy bővítik a 
kooperációt, s egy új részle-
get alakítanak ki a közeli 
Bordány községben. Ugyan-
is Szegeden nehezen talál-
nak munkaerőt, ugyanakkor 
a szövetkezetnek több olyan 
technikai berendezése van, 
amelyet kár lenne parlagon 
hagyni. Farkas Imre mond-
ja: 

— Szerződést kötöttünk a 

bordányi Előre Mezőgazda-
sági Szakszövetkezettel, s 
ott cipőtalpakat készítenek, 
felsőrészt is gyártanak, sőt 
összeszerelést végeznek. A 
termelési többletet éppen a 
bordányi üzemtől várjuk. 

Bordányból 400—450 em-
ber utazik naponta szegedi 

párat el is készítettek. Az 
elnök megjegyezte, hogy 
ebben a tranzakcióban a 
Ibordányiaknak majdnem 
főszerep jutott. A szegedi 
ipari szövetkezet is össze-
kötötte a kellemest a hasz-

w 

Aruk » asa 
Három megye képviselőinek megbeszélése Szegeden 

Gyakran alakult és alakul ér, hogy veszélyezteti a ke-
ki feszült helyzet a szállí- reskedelmi tevékenységet, 
tásban a fuvaroztatók és nehezíti az exportmegrende-
fuvarozók között és mindez lések teljesítését. És ezen 
szoros összefüggésben van a mindenképpen javítani szük-
közlekedéssel. A Magyar Ke- séges — megnyugtató, ru-
reskedelmi Kamara több galmas megoldásokat kell 
mint egy évtizeddel ezelőtt keresni, találni. 

kamara információs adat-
közlésében, hogy elmond-
hassák gondjaikat, javasla-
taikat. Másfél éve próbálkoz-
nak azzal, hogyan szállíhat-
nák külföldre folyami úton 
a bort. Szívesen közremű-
ködnének a „borkiviteli 
team" javaslattevő munká-alakult fuvarozási és szállít- A megrendezett tanácsko-

mányozási tagozata átalaku- z a s js a kezdeti lépések jában 
lóban van, kibővített veze- egyike a jobb megoldóske- A Volán 10. sz. Vállalatá-
tőségi létszámmal közieke- r e sé s útján. A tagvállala- nak képviselője a kamará-
dési tagozat néven fog ha- tokát pedig arra kérik, hogy val való sikeres együttmű-
marosan működni. Megszün- aktívan működjenek közre ködésről tájékoztatott és 
tetendő a fővároscentrikus- _ s a j a t érdekükben is — speciális — jugoszláv—ma. 
ságot, az ország más megyéi- ebben a munkában, 
nek, területeinek vállalatai-
val is szorosabb kapcsolatot 
kívánnak kialakítani. Éppen Gondok, problémák 
a fuvarozók, fuvaroztatók 
érdekeinek képviseletére, Hogy mennyire hasznos 
egyeztetésére, közvetítésére; volt e tanácskozás megren-
annak érdekében, hogy ol- dezése, azt a hozzászólók szélt. 

gyar — áruszállítási kérdé-
sek megoldásában kért se-
gítséget. 

A Mahart szakembere a 
Tiszán történő fuvarozásról, 
a ki . és berakodási gondok-
ról és a lehetőségekről be-

dódjanak a feszült helyzetek, gyakorlati problémafelveté-
zökkenőmentesebb legyen az sei is bizonyították. A Bé-
áruszállítás -fogadás, akár késcsabai Hűtőház képvise- Z e t ó j e l r r ó l T készségükről 
vasúton, kozuton vagy vízen, lője az áruszállítás, rakodas 

során számukra Csongrád 
' , . megyében gondot okozó ne-

trdekkepviselet hézségekről szólt. Szinte 
általános tapasztalatuk, hogy 

A Békés megyei Tanács 
közlekedési osztályának ve-

számolt be, amellyel a fo-
lyami áruszállítást támogat-
ják és szorgalmazzák. 

Fölemlített az elnök egy 
NSZK-beli gyakorlatot. Ú j ] mot, amelyet tegnap Szege, 
modellt mutat a .jsuszteráj 

A Magyar Kereskedelmi a kereskedelmi egységeknél, 
Kamara dél-alföldi bizott- tarthatatlanok az áru fogadás, 
sága szervezte azt a fóru- r akodás felételei. Eklatáns 

Területi 
munkabizottság 

a kereskedő rendel. A gyár-
tó egy hónapon belül ké-
pes szállítani. 

— Mondjon valamit a 
nossal: az OKISZ anyagilag szövetkezet kooperációiról. 
is támogatja azokat a cége-
ket. amelyek segítenek a 
hiánycikkek termelésében. 

— Milyen a jelenlegi „ci-
pőpiac"? 

— Évek óta mérséklődik 
a férficipők iránti kereslet 
— mondta az elnök. — Ele-
inte mi sem tudtuk, hogy 
mi lehet ennek az oka. 

— S mi az oka? 
— Viszonylag drágák a 

férficipők. Az emberek egy-
re jobban „vigyáznak" a 
bukszára,' megjavíttatják a 
cipőiket, s keresik az ol-
csóbb megoldásokat Mi a 
termelésünknek felét külföl-

— Együttműködünk a 
szegedi Szinkron Isz-szel, a 
makói Maros Cipőipari Szö-
vetkezettel, az ENCI-vel, a 
medgyesegyházi Haladás 
Tsz-szel, valamint a doma-
széki Szőlőfürt Szakszövet-
kezettel. Oda-vissza dolgo-
zunk ; alkatrészeket gyár-
tunk partnereinknek. Félig, 
vagy egészen kész cipőalkat-
részeket kapunk viszonzás-
képpen. 

A szegedi Április 4. Ci-
pői nari Szövetkezet új 
utakra lépett. A szomszédos 
falvakban épít ki üzemeket, 
munkaalkalmat biztosítva a 

dön értékesítjük. Kizárólag falusi lányoknak, asszonyok-

üzemekbe, vagy más telepü- százalék. 

a szocialista piacon: a 
Szovjetunióban, Romániá-
ban és az NDK-ban. Ta-
valy 100 ezer párat szállí-
tottunk határainkon túlra. 

— Miért oly drágák a 
cipők? 

— A cipők termelői árá-
nak 65—70 százalékát az seti határ elhúzódik, 
anyagköltség jelenti. A romtól nyolcezerig, 
munkabér mindössze 4—5 
százalék, azután ott a re-
zsi, amely körülbelül 22 

lésekre. Ugyanakkor a bor-
dányiak szívesen maradná-
nak odahaza, ha alkalmas 
munkalehetőséget találná-
nak. 

— A beruházást közösen 
végezzük — folytatta az el-
nök. — A szövetkezet adja 
az épületeket és a munka-
erőt. Körülbelül 50—60 
ember talál helyben elfog-
laltságot és megfelelő kere-
seti lehetőséget. Mi adjuk 

— A piac mit ..szól" eh-
hez? 

— A Tanninpexnek be-
mutattunk egy újabb nőici-
pő-kollekciót, és azonnal 
megrendeltek tőlünk 100 
ezer párat. Ezeket a model-
leket a Szovjetunió keres-
kedelmi cégei kérik. Ezek a 
modellek olyanok, amelye-
ket gyorsan szalagra küld-
hetünk. 

—• A nyugati piacon nem 

nak. Szívesen taníttatja is 
az ifjú érdeklődőket: jelen, 
leg is 30 fiatál saiátítia el 
a szakmát a szövetkezet 
műhelyeiben. A felnőtt dol-
gozók ma már évente 50— 
51 ezer forintot keresnek, 
de az alsó és a fölső kere-

há-
Nem 

rossz nálva. Mezítláb már 
nem járhatunk, cipőre v^n 
szükség, de szénre, és ha 
lehetséges olcsóbbra. Erre 
törekszenek a szövetkezet-
ben. 

Gazdagh István 

példaként említette a Szeged 
den a megyei tanácsszékház- Nagyáruházat, ahol ha több 
ban rendeztek meg és ame- áruszállító cég is összefut, 
lyen három megye — Bács- bábeli a zűrzavar . . . Szűk 
Kiskun, Békés és Csongrád a h e ly , nem férnek be a 
— legjelentősebb fuvaroz- kocsik, hosszú a várakozási 
tatói és fuvarozói (a kamara i d ő s tb. Kisebb települések 
tagvállalatai) vettek részt, hetente kétszer is igényel-
A meghívottakat Szörényi nének mirelit, vagy félkész 
Gyula, a dél-alföldi bizott- termékeket. A hűtőháznak 
ság titkára köszöntötte. Majd viszont nem éri meg néhány rehozza a 
dr. Bocsev Iván és Pál Ala- kartonnal „szaladgálni". 
dar, a kamara munkatarsai Nem kaphatnának ezek az 
tartottak tájékoztatót a ta- egységek nagyobb hűtőpül-
gozat tevékenységéről, mód- tot, amelyben nagyobb meny-
szereiről és az új néven mű- nyiséget is tárolhatnának? 
ködni kezdő tagozat kibővült . , , ... ——., . 
lehetőségeiről, szerepéről, A k e c s k e m e t i . K°zep-ma-
feladatairól. Hangsúlyozva gyarországi Pincegazdaság 

hogy eredményesen csak ak-' ' n e h l z S e t a ő l ' s z ^ 
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rén alapuló együttműködést 
alakítanak ki a tagvállala-

tokkal, közelebb hozzák egy-

máshoz a szállítókat és a 

szállíttatókat. Ha azok rend-

szeresen és folyamatosan 

jelzik gondjaikat, javaslatai-

kat, észrevételeiket a kama-

rának, amelyet az továbbít 

a felső szakigazgatási szer-

veknek. Vagyis közvetíti, I 

képviseli, egyezteti az érde-

keket. Lehetőleg úgy, hogy 

a népgazdaságnak, a válla-

latoknak is hasznára legyen. 

Hiszen a fuvarozás néha 

olyan kritikus pontot is el-

Természetes, hogy a helyi 
jellegű gondokat megnyug-
tatóan helyben lehet ren-
dezni leggyakrabban. A dél-
alföldi bizottság messzeme-
nő közreműködését aján-
lotta fel. Képviseli, egyezteti, 
közvetíti az érdekeket. És 
még ebben a félévben lét-

három megye 
közlekedési munkabizottsá-
gát, amely kifejezetten a 
fuvarozással, szállítmányo-
zással és nem utolsósorban 
a közlekedéssel kapcsolatos 
témákkal foglalkozik és te-
rületileg is közelebbi lehe-
tőséget teremt a gondok 
megoldására. 

Kovács Piroska 

a technikai fölszerelést, az tudnak érvényesülni? 
anyagot és a szakmai veze-
tést. Jelenleg egy megszűnt 
iskola épületében dolgoz-
nak, de átalakítanak egy 
csővázas épületet üzemcsar-
noknak. A könnyűipari al-
katrészellátó vállalatnál ké-
szül az ABC-adagoló beren-
dezés. s szalag. amelyen 
előkészítik a cipők alját, 
majd az összeszerelést is 
elvégzik. A szövetkezet 
tmk-műhelyében is gyár-
tunk berendezéseket, alkat-
részeket a szalaghoz. Ügy 
tervezzük, hogy jövőre a 
bordányi üzemben 150 ezer 
pár cipőt készíthetnek. 

Dicséretes megoldás, „ci-
pőgyára" lesz Bordánynak. 
De az is szóba került, hogy 
miért kellett a férficipőkről 
rész'oen áttérni a gyerek-
szandálokra és a női láb-
belikre. A válasz tömör és 
meggyőző: 

— A tiszántúli terület ke-
reskedelmi szervezete, a 
„Topán Kereskedelmi Vál-
lalat" fölkérte a szegedi 
szövetkezetet, hogy gyárt-
son olyan, gyerekeknek va-
ló szandált, amely ma hi-
ánycikknek számít. Erre 
igent mondtak a szegediek, 
60 ezer pár szandált ígér-
lek. sőt ebből már 40 ezer 

— Most kezdünk. Nem is 
oly régen kaptunk egy te-
lexet az egyik NSZK-beli 
kereskedelmi cégtől. Bücher 
úr üzente, hogy eljön hoz-
zánk, megnézi ajánlatain-
kat, s ha tetszik neki, ren-
del. 

— Maradjunk a hazai pi-
acnál. A vevölz igényeit mi-
ként érzékeli a szegedi szö-
vetkezet? 

— Mi azt gyártjuk a ke-
reskedőknek, amit kérnek. 

Nem is kérdést tettem 
föl, hanem elmondtam, 
hogy évtizedek óta látoga-
tom a budapesti, sőt a kül-
földi vásárokat, bemutató-
kat, kiállításokat. Ott álta-
lában szép cipőket mutat-
nak be a gyártók. Nem is 
oly ritkán a bőrgyárak rek-
lámcéljait bemutatandó. a 
szegedi szövetkezet modell-
jeit is látni lehet. De hol 
vannak, hova tűnnek' ezek 
a szépséges „topánkák"? 

— Lassú a háttéripar — 
válaszolta az elnök. — Akár 
bőrt, akár más cipőipari 
kelléket kérünk, olykor hó-
napok múlva, de előfordul, 
hogv csak a következő év-
ben állnak a rendelkezé-
sünkre. Ez hátrány. 

Bemutató gyakorlatot tartott Hajdúszoboszlón a Polgári 
Védelem Országos Parancsnoksága. A résztvevők mentési 
bemutatót tekinthettek meg. Többek között imitált földren-
gés által okozott károk elhárítását mutatták be a polgári 

vedelem Hajdú-Bihar megyei szakalegységei 

Kistelepülések helyzete 
A Hazafias Népfront vá- sen gyarapodjék, a helyi vál-

ros- és községgazdálkodási lalatok, termelőszövetkeze-
munkabizottságanak szerdai tek és állami .gazdaságok 
ülésén a helyi tanácsok ön- kiegyensúlyozottabb támo-
állóságaról tanácskoztak, azo- gatasára, a kiemelt célok 
kat a tényezőket vettek felkarolására van szükség 
számba, amelyek révén szá- — mutatták rá a tanácsko-
mottevően javulhatnak. a he- záson. 
lyi gazdálkodás leltételei. A vitában többen leszö-

A tanácskozáson elmon- g e z t ék : helyes törekvés, hogy 
dottak hogy a kis települő- h e i vben döntsenek a legfon-
sek helyzete elsosorban azért t o s a 5 b kérdésekről, de az 
valt nehany helyen kriti- elgondolkodtató, hogy a 
kussa. mert nem rendelkez- megvalósítást szabad-e ki-
tek megfelelő fejlesztési cé- z á r 6 i a g a lakosság növekvő 
lo*ra fordítható összegekkel, hozzájárulásaira alapozni? 
Ennek hattereben az az ide- Kérdés, hogy bizonyos fel-
jet mult szemlélet húzódott adatok megoldása nem vá-
meg amely az ala- és fölé- l i k _ e emiatt egyszerűen ki-
rendel tsegi viszonyok alap- Vihetetlenné, lévén: egy te-
j a n határozta meg a támo- lepülés saját erejéből képte-

gatas mértékét. len fejlett közúti hálózatot, 
Az új elképzelések szerint megbízható közmüveket épi-

a közigazgatási önkormány- teni. Érintették a társközsé-
zati szervek ezentúl teljes gek sajátos problémakörét, 
összegében megkapnák a hangoztatva: érdemi képvi-
községfejlesztési hozzájáru- seletre van szükségük ah-
lásokat, amelyeket szabadon, hoz, hogy érdekeik érvényre 
az ottani igények függve- jussanak. A társközségek -
nvében használhatnának fel. ben létrejövő elöljáróságok 
Ahhoz azonban, hogy az így betölthetik ezt a szerepet, 
befolyt pénzösszeg jelentő- (MTI) 

Filozófiaf kémia 
Akadémia i osztályüíések 

A Magyar Tudományos osztálya tudományos ülésén 
Akadémia idei közgyűlésé- a hazai antibiotikumkuta-
hez kapcsolódóan tegnap, tással kapcsolatos kérdése-
szerdán is több tudományos ket 'tekintették át a tudósok, 
osztályülést tartottak. A biológiai és az orvosi tu-

A filozófiai és történettu- dományok osztálya együttes 
dományok osztálya tudo- tudományos ülésén a bio-
mányos ülésén a már hét- technológia alapkutatási 
főn megkezdett téma — vonatkozásairól, s a hazai 
gazdaság, társadalom, ér- eredményeknek az orvos-
tékrend — különféle vonat- tudományban és a mező-
kozásait elemezték a kuta- gazdaságban való alkalma-
tok. A matematikai és fizi- zási lehetőségeiről volt szó. 
kai tudományok osztályú- A föld- és bányászati tudó-
nak tudományos ülésén mányok osztálya tudomá-
több beszámoló hangzott el nyos ülésén a résztvevők az 
a központi témával — dina- ásványi nyersanyag-felhasz-
mikai rendszerek, egyensú- nálás és a környezet kap-
iyi állapotok — kapcsolat- csőlátóból adódó kérdéseket 
ban. A kémiai tudományok vitatták meg, 


